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 سهم چشمگیر قطار شهری از 
بودجه ۱۴۰۴ حمل ونقل اصفهان
شهردار  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون  اصفهان:  گروه   
اصفهان جزئیات توزیع بودجه سال ۱۴۰۴ این معاونت را با 
تاکید بر راهبرد توسعه حمل ونقل پاک و هوشمند تشریح کرد. 
سعید ساکت با اشاره به ماهیت پروژه های تعریف شده معاونت 
حمل ونقل و ترافیک اظهار کرد: بر اساس بودجه مصوب 
معادل  درصد  معاونت، ۵۷  بودجه  مجموع  از  سال ۱۴۰۴، 
۹,۴۰۰ میلیارد تومان برای توسعه خطوط، ایستگاه ها و تملک 
پروژه های قطار شهری اختصاص یافته است که این رقم بر 
اهمیت راهبردی حمل ونقل ریلی پاک و سریع در برنامه های 
مدیریت شهری و شورای اسامی شهر اصفهان تأکید دارد. 
او افزود: در جایگاه بعدی، شبکه معابر شهری با سهم ۲۱.۵ 
درصدی )معادل ۳۵۰۰ میلیارد تومان( و ناوگان اتوبوس رانی با 
۱۳.۷ درصد )معادل ۱۲۳۰ میلیارد تومان( قرار گرفته اند که این 
سه بخش، محورهای اصلی تکمیل حلقه حمل ونقل شهری 
اصفهان را تشکیل می دهند. معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهردار اصفهان با تشریح جزئیات بودجه قطار شهری گفت: 
از مجموع ۹,۴۰۰ میلیارد تومان بودجه قطار شهری، ۸,۵۰۰ 
میلیارد تومان برای احداث خطوط و ایستگاه ها و ۸۹۸ میلیارد 
تومان در قالب ردیف های عمرانی و جاری اختصاص یافته 
است. ساکت تصریح کرد: در بخش اتوبوسرانی، ۹۵۰ میلیارد 
تومان برای خرید و بازسازی ناوگان، حدود ۱,۲۶۰ میلیارد 
تومان در قالب ردیف های عمرانی و جاری، ۵۰ میلیارد تومان 
برای توسعه خطوط و ایستگاه ها اختصاص یافته است. او با 
اشاره به سهم ۲۱.۵ درصدی شبکه معابر شهری از بودجه سال 
جاری افزود: اصاح هندسی تقاطع ها و روان سازی ترافیک با 
۱۲۰ میلیارد تومان، اجرای پروژه حلقه حفاظتی با ۱۳۰۰ میلیارد 
تومان، توسعه معابر شهری شامل تملک و احداث معابر با 
۱,۴۰۰ میلیارد تومان و احداث پل ها و تقاطع های غیرهمسطح 
با ۷۰۲ میلیارد تومان از جمله مهم ترین سرفصل های این 
بخش است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار اصفهان با 
اشاره به پروژه های شاخص این حوزه خاطرنشان کرد: ایجاد 
تقاطع های غیرهمسطح )نظیر پروژه شهید فخری زاده(، پروژه 
شهید رئیسی در محله حصه، تعریض پل فردوسی، ایجاد 
مسیر ویژه اتوبوس در خیابان حکیم نظامی و تملک معابر 
استراتژیک از جمله کمربندی شمالی و خیابان های عمده 
مناطق مختلف شهر از اولویت های اجرایی محسوب می شوند. 
ساکت با اشاره به ارتقای سهم فناوری های هوشمند اظهار 
کرد: سال جاری بودجه حوزه مدیریت هوشمند ترافیک، شامل 
توسعه سیستم های نظارت تصویری، دوربین های ثبت تخلف 
و ارتقای مرکز کنترل ترافیک شهری، با رشد ۸۰ درصدی 
به ۳۰۳ میلیارد تومان رسیده است. او تصریح کرد: تنها برای 
توسعه دوربین های نظارت تصویری و ثبت تخلفات در سطح 
شهر، ۱۳۲ میلیارد تومان تخصیص یافته است که بخش عمده 
آن صرف توسعه دوربین های نظارت تصویری می شود. معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: در سال 
اتوبوس برقی، گسترش  جدید، بهره برداری از ۲۰ دستگاه 
ایستگاه های شارژ خودروهای برقی به بیش از ۴۰ جایگاه 
و افزایش تعداد تاکسی های برقی به ۵۰۰ دستگاه، همچنین 
استقرار بیش از ۱۰۰۰ دستگاه اسکوتر برقی در مناطق مختلف، 
جزو پروژه های شاخص در راستای گسترش حمل ونقل پاک 
است او افزود: در بخش جایگاه شارژ و مدیریت ناوگان برقی، 
برنامه ریزی برای اجرای پروژه ها با مشارکت بخش خصوصی 
و همکاری ساختاری میان سازمان های تخصصی پیگیری 
می شود. ساکت گفت: بودجه طرح های کاهش آلودگی هوا 
با رشد ۴۲ درصدی به ۵۳ میلیارد تومان افزایش یافته که 
شامل اجرای طرح های کاهش آلودگی هوا، توسعه زیرساخت 
و بهره برداری از وسایل نقلیه پاک نگهداری ایستگاه های 
سنجش و احداث جایگاه شارژ خودرو برقی است. معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهردار اصفهان با اشاره به تخصیص 
۱۷۰ میلیارد تومان برای بازگشایی گلوگاه های ترافیکی مناطق 
پانزده گانه افزود: این منابع با هدف افزایش روانی ترافیک و 
ایمنی عبورومرور و رفع نقاط حادثه خیز مناطق اختصاص یافته 

است.

 اختیارات شهرداری ها ارتقا 
یابد

 عضو شورای اسامی شهر اصفهان بر لزوم ایجاد مدیریت 
یکپارچه شهری به عنوان عاملی کلیدی در توسعه کشور و 
بهبود خدمات رسانی به مردم تأکید کرد و گفت: تصویب فوری 

طرح مدیریت یکپارچه شهری نیاز امروز کشور است.
 حجت الاسام منوچهر مهروی پور با اشاره به تجربیات اخیر 
در تجاوز ۱۲ روزه رژیم صهیونی و آمریکا به ایران اظهار کرد: 
تجربیات نشان می دهد که در حوادث و بحران ها، مردم بیش 
از هر نهاد دیگری، مطالبات خود را از مجموعه های شهری و 
شهرداری ها پیگیری می کنند و به نظر می رسد دلیل اصلی 
این امر، دسترسی پذیری و حضور ملموس تر این مجموعه ها 
در بافت شهر، همچنین دشواری در ارتباط با سایر دستگاه های 
خدمت رسان در آن شرایط خاص است که درزمان بحران، 
یکی از مهم ترین موضوعات فرمانداری از مدیر واحد هم 
است. او افزود: اگر هدف ما پیشرفت و توسعه ایران اسامی 
است، پرداختن به موضوع مدیریت یکپارچه شهری از اهمیت 
بالایی برخوردار است، بنابراین باید به سمتی حرکت کنیم که 
وظایف و اختیارات شهرداری ها در چارچوب قانونی مشخص 
و ارتقایافته تعریف شود و اختیارات بیشتری پیدا کند، تا این 
عمل  عرصه  در  مردم  نیازهای  پاسخگوی  بتوانند  نهادها 
و به ویژه بحران باشند. او ادامه داد: تحقق این امر، مستلزم 
فراهم آوری بسترهای قانونی و ساختاری لازم به ویژه از طریق 
مدیریت یکپارچه شهری است. مدیریت یکپارچه شهری 
نظریه نوینی است که در ۲ دهه اخیر برای حل معضات 
از  منظور  و  شده  مطرح  ایران  شهرهای  مدیریت  کنونی 
اقدامات  آن تاش در جهت هماهنگی و یکپارچه کردن 
بخش های دولتی، غیردولتی سازمان ها و اقشار مختلف جامعه 
برای ارائه خدمات مناسب تر به شهروندان و ایجاد وضعیتی 

بهتر نسبت به شرایط موجود در تمامی ابعاد است.

 رد بولدوزر بر حافظه تاریخی اصفهان
 اصفهـان، شـهری باسـتانی کـه قرن ها 
به عنـوان قلـب فرهنـگ و هنـر ایـران 
شـناخته شـده، ایـن روزها شـاهد یکی از 
تلخ تریـن و پرسـروصداترین رخدادهـای 

میراثـی خود اسـت. 
از  و شـبانه بخشـی  ناگهانـی  تخریـب 
لایه هـای ارزشـمند دوره سـلجوقی در عرصـه تاریخـی 
کمرزریـن، آن هـم با بولـدوزر و کامیون، موضوعی نیسـت 
کـه بتـوان به سـادگی از کنار آن گذشـت. ایـن اتفاق نه تنها 
لایه هایـی از هویـت تاریخـی شـهر را در تاریکـی شـب با 
خـاک یکسـان کـرد، بلکـه بحـران عمیق تـری را آشـکار 
سـاخت: تعارض آشـکار میان توسـعه تجـاری بی ضابطه و 
صیانت از میراث فرهنگی در شـهری که مدعی گردشگری 
جهانـی اسـت و می خواهـد در سـال های پیـش رو به هاب 

گردشـگری کشـور تبدیل شـود.
Á ماجرا از کجا آغاز شد؟ 

کمرزرین، محوطه ای در مجاورت مسـجد تاریخی کمرزرین 
و در نزدیکـی مسـجد جامع اصفهان، یکی از نقاط حسـاس 
باستان شناسـی در بافـت مرکزی اصفهان به شـمار می رود. 
این مسـجد خود اثری ارزشـمند از دوره دیلمی و سـلجوقی 
اسـت کـه در دوره هـای بعـد بازسـازی شـده، امـا فضاهای 
الحاقـی آن به صورت زیرزمینی در سـمت روبـرو امتدادیافته 

و حـاوی لایه های تاریخی باارزشـی اسـت.
علـی شـجاعی، مسـئول کاوش هـای باستان شناسـی گذر 
کمرزریـن، می گوید مطالعات ژئوفیزیکی پیشـین در محل 
به روشـنی نشـان داده بـود کـه زیر آسـفالت فعلـی، بقایای 
معمـاری ارزشـمند از دوره سـلجوقی و حتـی پیش تر وجود 
دارد. همیـن شـواهد باعـث شـد اداره کل میراث فرهنگی و 
شـهرداری منطقـه ۳ بر سـر یـک توافق رسـمی به نتیجه 
برسـند: خاک بـرداری حداکثر تا عمق سـه متـر صرفً برای 
تسـهیل دسترسـی به یک مجتمع تجاری )پـروژه طا(، و 
فقـط به شـرط توقف فـوری عملیـات در صورت مشـاهده 
آثـار تاریخـی و ادامه کار تنها پس از اخذ مجوز پژوهشـگاه 

میراث فرهنگی.
Á توافقی که شبانه نقض شد 

 امـا ایـن توافـق بـه شـکلی عجیـب و پرسـش برانگیز، در 
نیمه شـب نقض شد. در سـاعات ابتدایی بامداد شنبه، بدون 
هیچ گونـه هماهنگـی و مجـوز، چنـد کامیون و دسـت کم 
دو بیـل مکانیکـی وارد ایـن عرصـه تاریخی شـدند. هدف 
مشـخص بـود: انجـام خاک بـرداری سـریع، بی سـروصدا 
و دور از چشـم باستان شناسـان و افـکار عمومـی. اقدامـی 
کـه بـه گفتـه شـجاعی »هیـچ سـابقه ای از حضـور چنین 
ماشـین آلاتی در ایـن پروژه نداشـت« و نشـانگر تصمیمی 

هماهنـگ و ازپیش طراحی شـده بـود.
 او این اقدام را »فاجعه حمام خسـروآغا به شـکل دیگری« 
توصیـف کـرد؛ اشـاره بـه یکـی از تلخ تریـن تخریب هـای 
میراثـی دهه هـای اخیر اصفهـان. دسـتگاه میراث فرهنگی، 
به محـض اطـاع، وارد عمـل شـد و توانسـت مانـع ادامـه 
عملیات شـود، اما آن طـور که گزارش هـای اولیه می گویند، 
بخـش زیادی از لایه های باسـتانی در همان سـاعات اولیه 
بـا خاک یکسـان شـده بـود. شـدت آسـیب هنوز بـه طور 
دقیـق بـرآورد نشـده، امـا مسـئولان میـراث تأکیـد دارنـد 
کـه ایـن آثـار به واسـطهٔ قدمتشـان )دوره هـای دیلمـی، 
سـلجوقی، ایلخانـی و حتـی پیش تـر( از ارزش بی بدیـل 

علمـی و تاریخـی برخـوردار بوده اند.

Á واکنش رسمی میراث فرهنگی 
 امیـر کـرم زاده، مدیـرکل میراث فرهنگی اسـتان اصفهان، 
در گفتگـو بـا اصفهان امـروز، وقـوع تخلـف شـبانه را تأیید 
کـرد و از پیگیـری قضائـی خبـر داد. او بـا اشـاره بـه توافق 
قبلـی با شـهرداری بـرای انجـام کاوش های کنترل شـده و 
علمـی، تأکیـد کـرد: تأکید شـده بـود کـه در برخـی نقاط، 
عملیات به صورت دسـتی و با حساسـیت ویژه انجام شـود و 
تحت هیچ شـرایطی از ماشـین آلات سنگین استفاده نشود. 
این شـروط زیر پا گذاشـته شـد. کرم زاده به صراحـت از این 
اقـدام به عنـوان »جـرم« یادکـرد و افزود: حتـی اگر حفاری 
صـورت نگرفته باشـد، صـرف اقدام بـرای حفاری یـا ورود 
ماشـین آلات در ادبیـات حقوقـی میراث فرهنگی جرم تلقی 
می شـود. او همچنیـن با اشـاره بـه ارزش این محـدوده، آن 
را از حسـاس ترین نقـاط باستان شناسـی در مرکـز اصفهان 
دانسـت و یادآور شـد که آثار این منطقه به چند هزار سـال 

بازمی گردد. پیـش 
Á تعارض آشکار در مدیریت شهری 

 ایـن رخـداد یک بـار دیگـر تناقـض بـزرگ در شـعارها و 
عمل مدیریت شـهری اصفهان را آشـکار کرد. از یک سـو، 
شـهرداری اصفهان توسعه گردشـگری را جزو اولویت های 
اصلی خود معرفی می کند و شـعار »شـهر گردشـگرمحور« 
سـر می دهـد. از سـوی دیگر درسـت در دل بافـت تاریخی 
ثبت شـده شـهر، ماشـین آلات سـنگین در نیمه شـب وارد 
عرصه ای با ارزش جهانی می شـوند و لایه های باسـتانی را 
نابـود می کننـد، صرفً برای آنکه پاسـاژی مدرن، دسترسـی 
بهتـری پیدا کنـد. آنگاه تنهـا روح الله ابوطالبی، مدیر منطقه 
۳ در گفتگـو بـا ایرنا گفته کـه پیمانکاران متعـددی در این 
منطقـه بـرای انجـام فعالیت هـای عمرانـی بـا شـهرداری 
قـرارداد دارنـد؛ امـا در جریـان اینکـه پیمانـکاران روزانـه از 
چـه تجهیزاتـی اسـتفاده می کننـد، نیسـتیم. او در ادامـه 
گفتـه باتوجه بـه باسـتانی بـودن منطقـه و احتمال کشـف 
اشـیا تاریخـی، باستان شـناس ناظـر زیر نظر شـهرداری به 
طـور روزانـه فعالیت هـا را رصـد می کنـد و هرگونـه کنش 
مشـکوک بـه میراث فرهنگی اسـتان اصفهان اطـاع داده 

می شـود. 

ایـن رفتـار دوگانـه، پرسشـی جـدی دربـاره نـگاه مدیریـت 
شـهری بـه مقولـه میراث فرهنگـی بـه وجـود مـی آورد: آیـا 
ً به عنـوان یـک سـرمایه هویتـی و  میراث فرهنگـی واقعـ
اقتصـادی بلندمـدت بـرای شـهر دیـده می شـود؟ یـا مانعی 
مزاحـم بـر سـر راه سـوداگری و ساخت وسـازهای بی برنامه؟ 
شـاید به گفته شجاعی در بدنه مدیریت شهری هنوز هستند 
کسـانی که حاضرند به بهای ازبین بردن گذشـته این شـهر، 

پروژه هـای تجـاری و منافـع شـخصی را پیـش ببرند.
Á تجربه ای تکراری؛ زخم های کهنه اصفهان 

تخریـب شـبانه در عرصه های تاریخی اصفهان اولین بار نیسـت 
کـه اتفـاق می افتـد. ماجـرای حمـام خسـروآغا، تخریـب خانـه 
شـکری و چند خانه دیگر در بافت تاریخی اصفهان، آسـیب های 
ناشـی از احـداث زیرگذر میـدان امام علی و پروژه های مشـابه در 
دهه هـای گذشـته همگـی نشـان می دهد کـه در نبود سـازوکار 
نظارتـی قـوی و فرهنـگ احتـرام بـه میـراث، توسـعه شـهری 

می توانـد بـه ابـزاری بـرای نابـودی تاریخ بدل شـود.
 نکته دردناک اینجاسـت که بسـیاری از این تخریب ها زیر 
پرچـم »پیشـرفت« و »توسـعه« توجیه شـده اند؛ اما تجربه 
جهانـی به روشـنی ثابـت کرده کـه توسـعه پایـدار، تنها در 
صورتـی محقق می شـود که به هویـت تاریخی و فرهنگی 
احتـرام گذاشـته شـود. اصفهـان، باسـابقه ثبـت جهانـی و 
میراث یونسـکو، نبایـد میدان آزمـون و خطـای پروژه های 

باشـد. بی ضابطه 
Á ضرورت شفافیت و پاسخگویی 

 یکـی از زوایـای نگران کننـده ایـن ماجـرا، انجـام عملیات 
در تاریکـی شـب و بـدون اطاع نهادهای مسـئول اسـت. 
شـجاعی تأکید کـرده کـه دوربین های مداربسـته در محل 
فعـال بوده انـد و قطعـً رفت وآمـد ماشـین آلات ثبت شـده 
اسـت. ایـن پرسـش جـدی مطـرح اسـت که چه کسـانی، 
بـا چـه اهدافـی و با چه سـطحی از هماهنگی این اقـدام را 
برنامه ریـزی کردند؟ شـهردار منطقـه، پیمانـکار و هر مقام 
دخیـل در ایـن ماجرا باید به طور علنی و شـفاف پاسـخگو 
باشـند. همچنیـن، مدیـرکل میراث فرهنگـی اسـتان وعده 
داده که »به صورت کیفری« از افراد دسـت اندرکار شـکایت 
خواهـد شـد. تحقق ایـن وعـده و پیگیری قضائـی واقعی، 

می توانـد آزمونـی برای عـزم نهادهای مسـئول در حفاظت 
از میراث فرهنگـی باشـد. اگر چنین تخلفی بـدون مجازات 
بمانـد، پیام خطرناکی به سـایر پروژه ها و مجریان شـهری 
خواهـد داد: کـه می توان به سـادگی، در سـکوت شـب، آثار 
ملـی را بـا خـاک یکسـان کـرد و فـردا صبـح از توسـعه و 

گردشگری سـخن گفت.
Á میراث فرهنگی؛ سرمایه ملی، نه مانع توسعه 

 در شـرایطی که کشـور با بحران های اقتصـادی، اجتماعی 
و زیسـت محیطی متعددی دسـت وپنجه نرم می کند، حفظ 
هویت ملی و فرهنگی اهمیتی دوچنـدان دارد. آثار تاریخی، 
نـه فقـط بقایـای سـنگ و آجـر، بلکـه سـرمایه ای بـرای 
نسـل های آینده، منبـع هویت جمعی و عاملـی برای جذب 
گردشـگری پایدارنـد. تخریـب شـبانه بخشـی از محوطـه 
کمرزریـن، زنـگ خطـری جدی اسـت که نشـان می دهد 
هنـوز نـگاه ابـزاری و کوتاه مـدت بـر تصمیمـات شـهری 
سـنگینی می کند. شـاید زمان آن رسـیده باشد که مدیریت 
شـهری اصفهان، شورای شهر، اسـتانداری و نهادهای ملی 
به طورجـدی بازنگری کنند که »توسـعه« را چگونه تعریف 
می کننـد. توسـعه ای که به قیمت نابـودی لایه های هویتی 
شـهر تمام شـود، نه تنها پیشرفت نیسـت؛ بلکه عقب گردی 

جبران ناپذیر اسـت.
Á آزمون بزرگ برای اصفهان 

 ماجـرای عرصـه تاریخـی کمرزریـن آزمونی بـزرگ برای 
مدیریت شـهری، دسـتگاه قضائی، وزارت میراث فرهنگی و 
حتـی جامعـه مدنی اصفهان اسـت. آیا می تـوان این پرونده 
عبرت آمـوز جمع بنـدی  و  قانونـی  به گونـه ای شـفاف،  را 
کـرد تـا مانـع تکـرار فجایـع مشـابه شـود؟ یا بازهـم همه 
چیـز در هیاهوهای رسـانه ای فراموش خواهد شـد و شـب 
دیگـری، بولدوزری دیگر، بخشـی از حافظه تاریخی شـهر 
را خواهـد بلعید؟ امید آن اسـت که این بـار، وجدان عمومی، 
رسـانه ها، فعالان میـراث، و نهادهای مسـئول، اجازه ندهند 
ایـن پرونـده بی پاسـخ بماند. چـرا که حفظ هویـت تاریخی 
اصفهان، مسـئولیت همه ماست. رسـانه اصفهان امروز هم 
تـا حصـول نتیجه و گـزارش آن به مخاطبان و شـهروندان 

ایـن موضـوع را پیگیـری خواهد کرد.

 ضرب و شتم شدید قرقبان 
فریدون شهری

 رئیس اداره منابع طبیعی شهرستان فریدون شهر گفت: یکی از 
قرقبانان این شهرستان حین انجام مأموریت، توسط دامدارانی 
که دام مازاد داشتند به شدت مورد ضرب و شتم قرار گرفت و 
راهی بیمارستان شد. علی رحیمی در گفتگو با مهر اظهار کرد: 
روز دوشنبه هفته گذشته، همکاران قرقبان ما برای شمارش 
دام در مراتع ونیزان شهرستان فریدون شهر به محل اعزام شده 
بودند، در ادامه این مأموریت، یکی از قرق بانان دیروز جمعه به 
منزل یکی از این دامداران عشایر که دام مازاد داشته مراجعه 
کرد. متأسفانه دامدار و همراهانش در حضور خانواده، قرق بان را 
مورد ضرب و شتم شدید قرار دادند. او افزود: ضاربان با استفاده 
از چوب به قرق بان حمله کردند که منجر به مصدومیت او 
از ناحیه سروصورت و کتف شد. رئیس اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری شهرستان فریدون شهر با بیان اینکه این قرقبان 
بر اثر ضربات به سروصورت دچار تاری دید شده بود، ادامه 
داد: قرق بان روز گذشته بافاصله به بیمارستان منتقل شده و 
پس از درمان، شب گذشته مرخص شد؛ خوشبختانه وضعیت 
جسمانی او وخیم گزارش نشده است. رحیمی ابراز کرد: پس 
از وقوع این حادثه، اداره منابع طبیعی شهرستان با هماهنگی 
مقام قضائی پیگیری فوری موضوع را در دستور کار قرار داد. 
او اضافه کرد: با دستور سریع دادستان و اقدام به موقع نیروهای 
انتظامی، ۲ نفر از ضاربان تنها چند ساعت پس از این اتفاق 
دستگیر و برای ادامه روند رسیدگی قضائی به زندان منتقل 

شدند.

 کمبود آب آشامیدنی در 
روستاهای بویین میاندشت

 روستاهای بویین میاندشت با کمبود آب آشامیدنی مواجه 
هستند. فرماندار شهرستان بویین میاندشت با اشاره به افزایش 
جمعیت روستاها و معضل کم آبی در این مناطق گفت: هم 
تخماقل،  ازناوله،  هاغره،  هندوکش،  روستاهای  اکنون 
ماهورک، آرتیجان وتیرکرت با کمبود شدید آب مواجه هستند 
و به منظور تأمین نیاز اهالی منطقه، آب رسانی سیار این روستاها 
در دستور کار قرار گرفته است. محمود درویشی با اشاره به حفر 
یک حلقه چاه در روستای هندوکش به منظور تأمین نیاز آب 
مصرفی اهالی این روستا، افزود: برای اجرای خط انتقال آب تا 
مخزن ۸۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز داریم که با تأمین آن می توان 
امیدوار بود معضل آبی این روستا برطرف شود. او گفت: تأمین 
آب از منابع پایدار بهترین راهکار حل مشکل بی آبی منطقه 
است که اگر راه و شهرسازی مجوز انتقال آب از مسیر تونل 

خوانسار را صادر کند، این چالش برطرف خواهد شد.

 حذف کلاس های کانکسی در 
شهرستان فلاورجان

 با افتتاح پنج مدرسه جدید، کاس های کانکسی در شهرستان 
استان  فاورجان حذف می شود. مدیرکل نوسازی مدارس 
در  عدالت  توسعه  نهضت  اجرای طرح  در  گفت:  اصفهان، 
فضاهای آموزشی، تا مهر امسال پنج مدرسه جدید با مشارکت 
به  فاورجان  مرکزی  و  پیربکران  بخش های  در  خیران 
بهره برداری می رسد. ناصر فتحی، افزود: برای ساخت و تکمیل 
این مدارس بیش از ۱۲۰ میلیارد تومان اعتبار اختصاص یافته 
است. رمضان رحیمی، نماینده مردم فاورجان در مجلس 
شورای اسامی، نیز گفت: با افتتاح این واحدهای آموزشی 
سردار  و  بهاران  اجگرد،  محله  در  پرتوی  مدارس  جمله  از 
سلیمانی در پیربکران در ۱۰ روز آینده هیچ کاس کانکسی در 

فاورجان باقی نمی ماند.

 مهارت آموزی محور برنامه های 
اوقات فراغت در تیران

گفت:  کرون  و  تیران  جوانان  و  ورزش  اداره  رئیس   
ارتباطات  و  استعدادها  رشد  اشتغال،  برای  مهارت آموزی 
اجتماعی محور برنامه های اوقات فراغت در این شهرستان است 
که با برنامه های آموزشی، فرهنگی و نشاط آور اجرایی می شود. 
جواد بهارلویی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: سیاست گذاری 
برنامه های اوقات فراغت تابستان در دو جلسه ستاد ساماندهی 
جوانان و کمیته های فنی اوقات فراغت پیش بینی و بر مدار 
ارتباطات  و  استعدادها  رشد  اشتغال،  برای  مهارت آموزی 
آموزشی،  برنامه های  افزود:  او  است.  گرفته  قرار  اجتماعی 
فرهنگی و نشاط آور برای نیل به مهارت آموزی دنبال می شود 
که مراکز متولی در این بخش متناسب با مأموریت و نقش 
اصلی خود باید به این سمت حرکت کرده تا مخاطبان رشد 
پیدا کنند. رئیس اداره ورزش و جوانان تیران و کرون ادامه داد: 
کمک به کارآفرینی جوانان با آموزش مهارت های اقتصادی 
فراغت  اوقات  پایگاه های  که  می خورد  رقم  اشتغال زایی  و 
به تناسب امکانات و تجهیزات می توانند جریان سازی کرده و 
آینده متفاوت برای مخاطب خود بسازند. بهارلویی با اشاره به 
اینکه مهارت های زندگی و توانمندسازی برای پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی در برنامه های فراغتی موردتوجه است، 
تصریح کرد: اقدامات پیشگیرانه در هر منطقه متفاوت بوده 
و مانع از بروز و شیوع آسیب می شود. او یادآور شد: غالب 
اقدامات نهادهای فرهنگی و اجتماعی در حوزه پدیده های 
شوم اجتماعی مداخله است، اما مطالعات و بررسی های میدانی 
می توانند داده های اطاعاتی را در اختیار اتاق فکر قرار دهند و 
برنامه ریزی برای پیشگیری صورت بگیرد. رئیس اداره ورزش 
و جوانان تیران و کرون ادامه داد: برای پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی توانمندسازی جوانان و نوجوانان در دستور کار قرار 
گرفته که از ظرفیت سازمان های اداری و تشکل های مردم نهاد 
فرهنگی،  امکانات  به  بهارلویی دسترسی  استفاده می شود. 
ورزشی و تفریحی برای نشاط و شادابی جوانان و نوجوانان 
را مهم برشمرد و خاطرنشان کرد: دراین خصوص دهیاری ها 
و شهرداری ها نقش مهمی دارند که در تعامل با هیئت های 
ورزشی، سازمان های مردم نهاد و دیگر نهادهای متولی چنین 

فرصت هایی را به وجود آوردند. 

 حوزه فناوری نقطه ثقل تحول در شهرداری است
 گروه اصفهان: شهردار اصفهان گفت: حوزه فناوری باید مبدأ 
تحول در شهرداری باشد و شرایط را آماده کند، چراکه این حوزه 
در آینده نقش کلیدی را ایفا می کند. علی قاسم زاده در جلسه 
گرامیداشت روز فناوری اظهار کرد: نقطه ثقل تحول در شهرداری 
حوزه فناوری است و به دلایل مختلف چاره ای جز رفتن به سمت 
این تحول نداریم، زیرا اگر پیشتاز نشویم، روزی مجبور خواهیم 
شد این مسیر را طی کنیم، پس چه بهتر که از تحول استقبال 

کنیم. 
او با بیان اینکه در این دوره مدیریت شهری تاش کردیم با 
روش های مختلف مشکاتی که در شهرداری وجود داشت را رفع 
کنیم، افزود: در نهایت برای حل این مشکات نیاز به شاه کلیدی 
داشتیم که بتواند به جای حل موردی مسائل در ساختار شهرداری 
تحول ایجاد کند. شهردار اصفهان با بیان اینکه این تحول از 
جنس هوشمندسازی مدیریت شهری و حرکت به سمت شهر 
هوشمند است، تصریح کرد: اگر بخواهیم شهرداری شفاف با 
خدمات روشن، توأم با ارتباط متقابل با شهروندان داشته باشیم، 
راهی جز ایجاد این تحول نداریم. قاسم زاده گفت: از روز اول 
به ایجاد تحول در ساختار شهرداری باور داشتیم و میز هوشمند 
نیز با این هدف راه اندازی شد، اما تاکنون هدفی که مدنظر بود 
محقق نشده که علت اصلی آن هم روح حاکم بر سازمان است 
چرا که شهرداری باسابقه بیش از ۱۰۰ سال در مقابل هرگونه 
تحول مقابله می کند و این یک عادت سازمانی است. او با تأکید 
بر اینکه حوزه فناوری باید مبدأ تحول در شهرداری باشد و شرایط 
را آماده کند، گفت: این حوزه در آینده نقش کلیدی را ایفا می کند 
و باید یکی از عالی ترین پست های سازمانی متعلق به حوزه 
فناوری باشد. شهردار اصفهان با بیان اینکه آخرین تجربه ای که 
در حوزه فناوری داشتیم در جنگ ۱۲ روزه بود، خاطرنشان کرد: 
هرچه پیش می رویم نقش هوش مصنوعی پررنگ تر می شود، 
ازاین رو نقش فناوری در جامعه حداقل در این برهه زمانی جزو 

حساس ترین نقش های اجتماعی است.
Á  اجــرای پروژه های نوین هوشمندســازی 

مدیریت شهری
 دستیار ویژه شهردار در امور هوشمندسازی و مدیرعامل سازمان 
فناوری اطاعات و ارتباطات شهرداری اصفهان از پروژه های 
نوین هوشمندسازی مدیریت شهری و تحول سکوی اصفهان 

من خبر داد و گفت: هدف این سازمان در سال جاری این است 
که سکوی اصفهان هوشمند در دوره ششم مدیریت شهری 
شکل بگیرد و در سال های آینده پرورش پیدا کند. سعید فردانی 
اظهار کرد: اطاعات سندهای توسعه هوش مصنوعی به کل 
شهرداری اباغ شده است، هشت کمیته مدیریت واحد هوش 
مصنوعی در سطح ستاد راه اندازی کردیم؛ البته در سازمان فاوا 
رویکرد به سمت سرویس مبنا می رود، به عنوان مثال مدیریت 
دارد.  قرار  حوزه  این  در  من«  »اصفهان  سامانه  و  تصویری 
افزود:  با اشاره به راه اندازی ساختمان شرکای سازمان فاوا  او 
سامانه های اصلی که به صورت پروسه ای بود، به پروژه ای تبدیل 
انجام شد؛ شبکه شهرداری  ارتباطی شهر  بازپروری شبکه  و 
باهدف اتصال نقاط ساختمان های شهرداری انجام شده بود، 
اما با طراحی جدید توانستیم هر نقطه ای را به شهرداری متصل 
کنیم. دستیار ویژه شهردار در امور هوشمندسازی و مدیرعامل 
سازمان فناوری اطاعات و ارتباطات شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه یکپارچه سازی سرویس نظارت تصویری با همکاری حوزه 
ترافیک و حراست انجام شد، گفت: ابتدای سال گذشته ۶۰۰ 
دوربین را مدیریت می کردیم، اما در حال حاضر بیش از ۴۵۰۰ 
دوربین به صورت یکپارچه مدیریت می شود؛ پهنای باند شبکه 
از ۵G به ۱۰G ارتقا پیدا کرد، باسیاست اینکه بتوانیم شبکه 
پایداری راه اندازی کنیم این اقدامات انجام شد. فردانی با بیان 

اینکه تاش کردیم در حوزه نرم افزار به معماری مناسب برسیم، از 
تعدد نرم افزارهای سطحی کاهش دهیم و به کیفیت در این حوزه 
برسیم، تصریح کرد: وارد تسری سامانه های راهبردی شدیم، 
سال گذشته سامانه هایی همچون مالی، مدیریت ملک مبنا و میز 
قراردادها، تشکیل واحد مدیریت داده و هوش مصنوعی راه اندازی 
شد، باید به خوراک فضای هوشمندسازی فکر کنیم؛ حرکت ها 
باید قدرت بیشتری داشته باشد، اما جهت ها خوب است. او از 
پروژه های نوین هوشمندسازی مدیریت شهری اصفهان و تحول 
سکوی اصفهان من خبر داد و با اشاره به اهمیت امنیت سایبری 
گفت: ارزیابی افراد قبل از اتفاقات سال ۱۴۰۱ از سازمان فاوا در 
امنیت حدود ۰.۹ بود، اما در حال حاضر به بیش از ۲.۱ رسیده 
است، هرماه جلسه کمیته راهبردی با حضور شهردار برگزار و 
تصمیم گیری انجام می شود، البته راه زیادی پیش رو داریم و مسیر 
سخت تر می شود که نیاز به همت کارشناسی و کمک مدیریتی 
دارد. دستیار ویژه شهردار در امور هوشمندسازی و مدیرعامل 
سازمان فناوری اطاعات و ارتباطات شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه اس دی آی به همت معاونت برنامه ریزی رقم می خورد، 
خاطرنشان کرد: تاش کردیم اطاعات را به صورت مکان مند 
در شهر داشته باشیم، همتی برای پاک آبی انجام شد که در 
حال حاضر برای نصب آن به بالای ۷۵ درصد رسیدیم. فردانی 
با بیان اینکه سامانه اصفهان من یک تعامل چندوجهی است که 

در حوزه های مختلف اتفاقات خوبی افتاده است، افزود: در این 
سامانه برای نخستین بار بازی واره محقق شد که بیشتر این موارد 
در کشور برای نخستین بار اتفاق افتاده است؛ سکوی اصفهان 
هوشمند، مغز یکپارچه شهر هوشمند است، اتفاق بسیار پیچیده 
و حساسی که سال گذشته در نمایشگاه فن نما با یک شرکت 
دانش بنیان اصفهانی آغاز شد. او با بیان اینکه هدف رسیدن به 
شهر هوشمند، تحول دیجیتال و هوش مصنوعی است، ادامه داد: 
این تحول نیازهای خاصی دارد، وظیفه سازمان فاوا تنها فضای 
داده نیست، بلکه باید برای تحول کسب وکارها در عصر دیجیتال 
برنامه داشته باشیم. دستیار ویژه شهردار در امور هوشمندسازی 
و مدیرعامل سازمان فناوری اطاعات و ارتباطات شهرداری 
اصفهان با بیان اینکه تاش می کنیم تا پایان سال جاری، فضای 
پایداری برای سامانه اصفهان من به عنوان یکی از زیرساختی ترین 
سامانه ها داشته باشیم، افزود: هدف این سازمان در سال جاری این 
است که سکوی اصفهان هوشمند در دوره ششم مدیریت شهری 

شکل بگیرد و در سال های آینده پرورش پیدا کند.
Á  فنــاوری بایــد در شــهرداری اصفهان 

تحول آفرین شود
 معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهردار اصفهان نیز 
گفت: باید به جایی برسیم که حوزه فناوری در شهرداری این 
کان شهر تحول آفرین شود و کسب وکار را متحول کند. سعید 
ابراهیمی اظهار کرد: سردمداران در بخش های فناورانه فعالان 
این حوزه هستند که در ۱۶ منطقه، ۷ معاونت، ۱۷ سازمان و در 
مجموع ۴۰ نقطه ارتباطی شهرداری اصفهان فعالیت می کنند. 
او افزود: یک سازمان بزرگ برای حرکت باید مبتنی بر برنامه و 
الگو داشته باشد، این شبکه می تواند انتظارات برآورده کند. معاون 
برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهردار اصفهان با بیان اینکه 
شبکه ممکن است ضعف هایی داشته باشد که به لحاظ ارتباطی 
و دانش و فناوری نیاز به تقویت دارد، تصریح کرد: کار بزرگی که 
در بسیاری از سازمان ها تحول آفرین است، در شهرداری همچنان 
در سطح ابزار و به صورت کمک کننده است. ابراهیمی با تأکید بر 
اینکه باید به جایی برسیم که حوزه فناوری تحول آفرین شود و 
کسب وکار را متحول کند، تصریح کرد: حوزه فناوری باید کمک 
کند بهره وری و توانمندی افزایش پیدا کند و روزی برسد که این 

مدل فرایند به طور کل تغییر پیدا کند.

 

سید مهدی رضوی
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